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 فروش جوجه یک روزه 
در بازار سیاه

آرمان ملی: دبیر کانون مرغداران گوشتی 
کشور با هشدار درباره کاهش دوباره تولید مرغ 
گفت: قیمت جوجه یک روزه به جای قیمت 
مصوب ۴۲۰۰ تومانی خود ۷۰۰۰ تومان به 
فروش می رسد. کانون مرغداران گوشتی کشور 
با ارسال نامه ای مشترک به وزارتخانه های 
کشاورزی و صنعت درباره  کاهش دوباره تولید 
مرغ در کشور هشدار داده و اعلام کرد قیمت 
مصوب جوجه یک روزه به وجود افزایش قیمت 
رسمی از ۲۴۰۰ تومان به ۴۲۰۰ تومان در بازار 
۷۰۰۰ تومان به فروش می رسد. شرح این نامه 
در ذیل مطلب آمده است. قیمت جوجه یک 
روزه از حد اعتدال گذشته و فشار مرغداران در 
رابطه با برگزاری تجمع اعتراضی نسبت به این 
مساله بیش از پیش بر کانون انجمن های صنفی 
مرغداران بیشتر شده است. بنابراین تقاضا 
می شود که هر چه سریعتر نسبت به کنترل 

قیمت جوجه یک روزه اعمال نظارت شود.

 کف حمایتی قیمت 
سکه چند است

تسنیم: نایب رئیس اتحادیه طلا و جواهر 
با بیان اینکه اگر سکه زیر ۱۰ میلیون تومان 
بیاید، شاهد ریزش در قیمت ها خواهیم بود، 
گفت: چون بازارها تعطیل هستند خریداری 
برای طلا وجود ندارد و اکثرا فروشنده هستند. 
محمد کشتی آرای با اشاره به کاهش قیمت 
طلا و سکه در روزهای اخیر، اظهار داشت: 
کاهش قیمت ها در بازار سکه منجر به کاهش 
حباب انواع سکه بهار آزادی شده است. حباب 
سکه امروز ۱5۰ هزار تومان شد. او درباره درج 
قیمت های زیر ۱۰ میلیون تومان برای سکه 
بهارآزادی طرح جدید اینطور گفت که بازار 
طلا و سکه تعطیل است و هیچکس هنوز روی 
این قیمت ها سکه را نفروخته است. او تأکید 
دارد که سکه 9 میلیونی را نمی فروشند و فقط 
این قیمت ها در سایت ها اعلام شده است. 
ممکن است در این قیمت ها سکه را از مردم 
بخرند ولی قیمت فعلی سکه بالای ۱۰ میلیون 
است و اگر واحد صنفی باز باشد، روی همین 

قیمت ها سکه را می فروشد.

مبلغ وام کرونا باید افزایش یابد
ایسنا: یک کارشناس حوزه کار معتقد است 
مبلغ وام کرونا باید بیشتر و مدت بازپرداخت آن 
طولانی تر باشد تا صاحبان مشاغل و بنگاه ها 
از آن استقبال کنند. حمید حاج اسماعیلی در 
ارزیابی علت استقبال کم از تسهیلات حمایتی 
کرونا اظهار کرد: در بحث حمایت از کسب و 
کارها انتظار می رفت کمک ها و حمایت ها بیشتر 
از این باشد چون تنها وام موثر نیست از طرفی این 
وام هم مبلغش کم بود و هم باید با سود پرداخت 
می شد لذا استقبال زیادی از آن نشد. او ادامه داد: 
معمولا کمک هایی که بیشتر کشورها در حوزه 
کرونا صورت دادند با بهره صفر درصد بود تا فشار 
به بنگاه ها و تولیدکنندگان وارد نیاید ولی این 
رویه در کشور ما به دلیل محدودیتهای مالی اجرا 
نشد. متاسفانه مشکلاتی هم که در حوزه بانکی 
با آن روبه رو هستیم مزید بر علت شده تا شرایط 
آسان و ارزانی برای استفاده تولیدکنندگان و 
بنگاه ها از تسهیلات حمایتی کرونا فراهم نشود.

 خرید گندم 
با مشارکت شبکه تعاونی ها

آرمان ملی: یک مقام مسئول گفت: شبکه 
تعاونیهای روستایی و کشاورزی در خرید گندم 
و دانه های روغنی مشارکت خواهند کرد. افسر 
دیر، مدیرعامل اتحادیه مرکزی تعاونی های 
روستایی گفت: وزیر جهاد کشاورزی بر حضور 
فعال شبکه تعاونی های روستایی و کشاورزی 
در خرید گندم و دانه های روغنی تاکید کرده 
است. وی اضافه کرد: بر این اساس و با توجه به 
ظرفیت های تعاونی های روستایی و کشاورزی 
و هماهنگی های انجام شده با شرکت بازرگانی 
دولتی و مدیران سازمان جهاد کشاورزی استان ها 
مقرر شد شبکه تعاونیهای روستایی و کشاورزی 
برای خرید محصولات کشاورزی شامل گندم و 
دانه های روغنی به صورت فعال اقدام کنند. وی از 
آمادگی کامل مراکز خرید تعاونی های روستایی 

و کشاورزی برای انجام این خریدها خبر داد.

 هدف گذاری برای تولید 
۱.۲ میلیون خودرو

ایرنا:بررسی مهمترین برنامه های وزارت 
صنعت، معدن و تجارت در سال ۱۴۰۰ حاکی 
از برنامه ریزی برای تولید یک میلیون و ۲۰۰ 
هزار دستگاه انواع خودروی سواری و وانت 
است. با توجه به تولید 9۸۴ هزار و ۲۰۰ دستگاه 
انواع سواری و وانت در سال 99، رشد ۲۱.9 
درصدی در این بخش پیش بینی شده است. در 
بخش تولید اتوبوس، مینی بوس و ون نیز برای 
تولید هشت هزار و 9۶۸ دستگاه از این خودروها 
برنامه ریزی شد. این در حالی است که پارسال 
خودروسازان داخلی در مجموع فقط یک هزار 
و ۸۷۳ دستگاه از این وسایل نقلیه تولید کرده 
بودند و بر این اساس رشد ۳۷۸ درصدی در این 
بخش پیش بینی شده است. در بخش تولید تایر 
نیز دستیابی به تولید ۳۳۰ هزار تنی برنامه ریزی 
شد که در مقایسه با رکورد تولید ۲۷۸ هزار و 
۲۰۰ تنی به دست آمده در سال 99، رشد ۱۸.۶ 

درصدی هدف گذاری شده است.

آرمان ملی: با شروع فصل گرما و عطش 
سدها در پی کاهش بارندگی ها در ایران، زمزمه 
بحران آب و کمبود منابع آبی به گوش می رسد، 
هرچند که طبق گفته های معاون راهبردی و 
نظارت بر بهره برداری شرکت مهندسی آب و 
فاضلاب کشور برنامه ای برای جیره بندی آب 
در نظر گرفته نشده اما بیش از ۲۶۰ شهر امسال 
با تنش آبی مواجه خواهند بود. حمیدرضا 
کشفی درباره وضعیت منابع آبی کشور اظهار 
کرد: با توجه به کاهش ۴۲ درصدی بارش ها  
نسبت به سال گذشته ورودی سدها کاهش 
داشته و حجم ذخایر سدها در برخی مکان ها 
نیز افت پیدا کرده است بنابراین حدود ۲۶۰ 
شهر با تنش مواجه خواهند بود و ۷۰۰۰ روستا 
را با تانکر سیار آبرسانی خواهیم کرد. او با بیان 
اینکه سال بسیار سختی به لحاظ مسائل آبی 
خواهیم داشت و امیدواریم که بتوانیم این 
مساله را مدیریت کنیم، به ایسنا گفت: سال 
گذشته  ۱۷۰ شهر درگیر تنش آبی بودند 
که امسال به دلیل کاهش بارندگی ها تعداد 
این شهرها افزایش پیدا خواهد کرد. معاون 
راهبردی و نظارت بر بهره برداری شرکت 
مهندسی آب و فاضلاب کشور افزود: در سال 
آبی 9۳-9۴ تعداد شهرهای دارای تنش آبی 
حدود ۳۶۰ شهر بود که طی سه سال اخیر 
پروژه های زیادی در این راستا انجام شد که 
مساله آبرسانی را سریع تر کرد و اگر آن پروژه ها 
نبود و این حجم مخزن ساخته و آن تعداد 
چاه حفر نمی شد، قطعا امسال با شهرهای 
بیشتر دارای تنش آبی مواجه بودیم. کشفی 

با اشاره به اقدامات صورت گرفته برای مقابله 
با این شرایط گفت: در شهرهای اولویت دار در 
شش محور اقدام به انجام عملیات کردیم که 
شامل، اصلاح و بازسازی و ارتقای تجهیزات 
سامانه ها، ارتقای کیفی آب در مکان هایی 
که تامین آب به لحاظ کمی مشکل ندارد، 
پایدارسازی برق، تکمیل طرح های نیمه تمام، 
حفر و تکمیل چاه و ساخت مخزن می شود. 
به گفته او، بخش زیادی از این طرح ها شروع 
شده و به بهره برداری رسیده است و بخشی که 
باقی مانده نیاز به اعتباری دارد که اگر ۷۰۰۰ 
میلیارد تومان از پیوست بودجه تخصیص یابد، 
می توانیم این طرح ها را تا شروع اول تابستان 

به بهره برداری برسانیم. معاون راهبردی و 
نظارت بر بهره برداری شرکت مهندسی آب 
و فاضلاب کشور با اشاره به وضعیت منابع آبی 
در کلان شهر های کشور نیز گفت: در برخی از 
کلان شهرها با کمبود منابع آبی مواجهیم، به 
طور مثال در سیستان و بلوچستان امسال تنها 
شاهد پنج میلیمتر بارندگی هستیم و این در 
حالی است که سال گذشته میزان بارندگی 
در این منطقه ۱۱۰ میلی متر بوده است به 
همین دلیل در زابل، زاهدان برای تامین آب 
دچار مشکل هستیم لذا تلاش شده تا برخی 
از پروژه ها برای بهبود شرایط وارد مدار شوند. 
کشفی ادامه داد: هفته گذشته یک آب شیرین 

کن با ظرفیت ۱۰  هزار مترمکعب در شبانه 
روز را در زاهدان وارد مدار کردیم، در اصفهان 
وضعیت سد چندان مطلوب نیست، سامانه 
دوم آبرسانی را پیگیری می کنیم که تا اواسط 
خرداد وارد مدار شود و بتوانیم بخشی از کمبود 
را از آن طریق جبران کنیم. زمانی که وضعیت 
سد زاینده رود خوب نباشد، تعداد زیادی از 
شهرها همچون یزد و شهرهای مسیر از این 
مساله متاثر می شوند. او با اشاره به اهمیت 
مدیریت مصرف در این بخش ها گفت: ما 
نیز با مدیریت فشار و اقدامات دیگر سعی بر 
مدیریت این مساله داریم و امیدواریم که با 
همکاری مشترکان با مشکل جدی مواجه 
نشویم و بتوانیم پیک را بدون مشکل پشت 
سر بگذاریم. معاون راهبردی و نظارت بر 
بهره برداری شرکت مهندسی آب و فاضلاب 
کشور با بیان اینکه برای تمام شهرها پروژه ها و 
برنامه های متعددی برای گذر از بحران در نظر 
گرفته شده است، اظهار کرد: طبق برآوردهای 
صورت گرفته در تبریز، اصفهان، یزد، آبیک در 
قزوین، بوشهر، زهدان، جنوب فارس میزان 
تنش آبی بیشتر خواهد بود اما در حال تلاش 
هستیم تا به صورت سر به سر تولید و مصرف 
را جلو ببریم اما در کل ۱5 درصد کاهش تولید 
خواهیم داشت. او با بیان اینکه قاعدتا در برخی 
از شهر ها برای جلوگیری از جیره بندی با 
تنظیم و مدیریت فشار این مساله را حل کنیم، 
گفت: امسال هیچ برنامه ای برای جیره بندی 
در نظر گرفته نشده است و امیدواریم این اتفاق 

نیز نیفتد.

تابستان پرعطشی در راه است؛

جیره بندی و نگرانی از تامین آب مورد نیاز کشور

موضوعی که برخی تحلیلگران با مقایسه تجربه برجامی دولت 
در سال های گذشته معتقدند تجربه نشان داده در اولین مذاکرات 
برجامی که با ورود هیات مختلف تجاری اقتصادی همراه بود اما 
نگرانی بانک های جهانی از جرایم آمریکا باعث شد تا وضعیت 
مبادلات چندان تغییری نکند و نرخ ارز نیز تنها کاهش ۱۰ تا 
۱5 درصدی را تجربه کرد، بنابراین در شرایطی که اقتصاد کشور 
با مشکلات پیچیده تری دست به گریبان است نمی توان انتظار 
سقوط دلار بیش از ۱۰ تا ۱5 درصد را داشت و اساسا ارزش ریال 
در این بازه قرار دارد. به گفته کارشناسان مقابله دولت در مقابل 
کاهش نرخ ارز چندان توجیه پذیر نیست، چراکه در اینصورت 
امکان تامین نیازهای بودجه ای از روش های دیگری همچون 
اوراق قرضه و رونق تولید فراهم خواهد شد. ضمن آنکه به نظر 
می رسد اگر تمایلی برای قیمت گذاری دستوری وجود داشته 
باشد تعیین نرخ پایین تر از قیمت واقعی است تا دولت  از آن به 
عنوان دستاوردی در کارنامه خود یاد کند. اگرچه که این تصمیم 
مجددا به سکوی پرشی برای رانت خواران ارزی مبدل خواهد شد. 

 دلیلی برای قیمت گذاری دستوری وجود ندارد
 در این رابطه میثم رادپور کارشناس بازار پولی و سرمایه 
در خصوص احتمال قیمت گذاری دستوری ارز از سوی دولت 
به »آرمان ملی« می گوید: در زمانی که نخستین برجام امضا 
می شد نرخ ارز در بازه قیمتی ۳۷۰۰ تومان قرار داشت و در آن 
زمان مبادلات تجاری با برخی بانک های خارجی انجام می شد و 
منابع ارزی نیز مستهلک نشده بود اما در نهایت بازار ارز کاهش 
۱۰ تا ۱5 درصدی را تجربه کرد. وی در ادامه افزود: مقایسه 
مذاکرات کنونی با آن زمان نشان می دهد شرایط پیچیده تری 
بر اقتصاد حاکم است. از سوی دیگر تورم بیش از ۴۰ درصدی و 
رشد نقدینگی نیز از عواملی است که بر برابری ریال در برابر دلار 
تاثیر خواهد گذاشت بنابراین نباید انتظار کاهش بیش از تجربه 

قبلی را در صورت تکرار روند گذشته داشت. این کارشناس پولی و 
ارزی در پاسخ به وضعیت بازار ارز در صورت رفع تمامی تحریم ها 
و گشایش در مبادلات اقتصادی گفت: آنچه مسلم است در صورت 
تغییرات اساسی در شاخصه های اقتصادی ریزش ارز بیش از ۴۰ 
درصد اجتناب ناپذیر خواهد بود از سوی دیگر خرده سرمایه ها 
کاهش پیدا خواهد کرد و با کاهش نقدینگی روند تورمی نیز با 
افت قابل ملاحظه ای همراه خواهد شد. وی در پاسخ به احتمال 
مقاومت دولت در برابر کاهش نرخ ارز به واسطه تامین کسری 
بودجه گفت: آنچه مسلم است در صورت بهبود اقتصاد و رونق 
تولید دولت دلیلی برای بالا نگه داشتن نرخ ارز ندارد، چراکه قادر 
خواهد بود نیازهای بودجه ای خود را از محل های دیگری همچون 
فروش اوراق قرضه و روش های دیگر تامین کند. رادپور با عنوان 
اینکه بازار ارز هیچگاه به طور کامل آزاد نبوده است، گفت: بازار ارز 
همواره از طریق دخالت بانک مرکزی در تزریق منابع کنترل شده 
است، بنابراین در حال حاضر و با فرض اینکه تجربه مشابه برجام 
قبلی تکرار خواهد شد احتمال اینکه دولت نسبت به نرخ گذاری 
دستوری برای پایین نگه داشتن ارز اقدام کند دور از انتظار نیست 
اما قطعا همچون گذشته شاهد دوگانگی قیمت ها و سودجویی 

عده ای از رانت حاصل از تفاوت نرخ ها خواهیم بود.
 دلار زیر 20 هزار تومان نخواهد آمد

جعفر عزیزی، تحلیلگر بازار سرمایه نیز در این رابطه 
می گوید: مبنای تعیین نرخ ارز بر اساس محاسبات علمی است و 
اظهارنظرهایی مبنی بر افت قیمت ارز هیچ پشتوانه علمی ندارد؛ 
این در حالی است که روش های علمی محاسبه ای متفاوتی 
برای تعیین نرخ ارز وجود دارد؛ به نحوی که مدل های مختلف 
اقتصادی اعم از مدل مارشال لرنر، بیگ مک و مدل هایی که تراز 
تجاری کشور در آن مورد محاسبه قرار می گیرد؛ ضمن اینکه تورم 
هر کشور سالانه حساب می شود و بر مبنای آن نرخ برابری ارز 

کشورها به طور تقریبی تعیین می شود. این کارشناس اقتصادی 
افزود: کشور ما به دلایل سیاسی تفاوتی با دیگر کشورها دارد و 
بنابراین با قاعده های سرانگشتی کشف قیمت را انجام می دهیم، 
به نحوی که اگر نقطه شروع محاسبات را ۲۰ سال قبل در نظر 
بگیریم، شاهد آن هستیم که با هر مدل به یک جواب می رسیم 
اما تفاوت بین جواب ها اختلافات ۱۰ تا ۱5 درصد دارد؛ یعنی 
روش های محاسباتی دقیق هستند. وی اظهار داشت: نقدینگی 
کشور ۳ هزار و ۳۰۰ هزار میلیارد تومان است که در سال جاری 
ماهانه 9۰ هزار میلیارد تومان به آن افزوده می شود، از طرفی 
دوره هایی که صادرات نفتی و غیرنفتی خوبی داشتیم و تراز 
تجاری مثبت بود، دولت ها توانستند برای مقطعی نرخ ارز را 
دستوری کنترل کنند. عزیزی بیان کرد: کنترل قیمت ارز ابتدا 
در دهه ۸۰ انجام شد و ثابت بود، چراکه تراز تجاری مثبت بوده، 
بیشتر صادرکننده بودیم تا واردکننده، اما در دهه 9۰ به دلیل 
تحریم ها میزان صادرات به کمترین حد رسید و تراز تجاری 
کماکان مثبت ماند اما رقمی پایین تر از قبل را به خود اختصاص 
داد. وی افزود: واقعیت این است که نمی توان اقتصاد را تحت 
فشار قرار داد یا کنترل کرد؛ چراکه بالاخره باید در مسیر طبیعی 
قرار بگیرد و به همین منظور دلار در مقاطع مختلف به بهانه های 
مختلف به سمت قیمت واقعی پیش رفت، متأسفانه دولت ها 
اجازه نمی دهند که ارز رشد طبیعی داشته باشد، در اصل مابه 
التفاوت تورم کشورمان با آمریکا مبنای تعیین نرخ دلار می شود، 
این یعنی ارزش ریال روزانه کمتر از قبل می شود، اما با کنترل 
این ارقام باعث انفجار یکباره آن شدیم.این کارشناس مسائل 
اقتصادی تاکید کرد: با هر مدلی محاسبه کنیم قیمت دلار زیر 
۲۰ هزار تومان نیست، فرمول محاسبات مشخص است پس هر 
فردی که قیمت دلار را زیر ۲۰ هزار تومان اعلام می کند بر مبنای 

علم اقتصاد نیست.

آرمان ملی: با تداوم روند کاهشی قیمت ارز در روزهای گذشته که بیشتر تحت تاثیر مذاکرات برجامی و احتمال حذف تحریم ها در حوزه های مختلف ایجاد شده اظهارات ضد 
و نقیضی را در خصوص این بازار شاهد هستیم به گونه ای که برخی از کارشناسان معتقدند در صورت اجرای برجام و رفع تحریم های پولی و بانکی قطعا بازار ارز سقوط بیش از 
40 درصدی را تجربه  خواهد کرد و در اینصورت با توجه به اینکه دولت بودجه خود را با دلار 17 هزار تومانی بسته احتمال مقابله با کاهش قیمت ها از طریق نرخ گذاری دستوری 

دور از انتظار نخواهد بود. 

    کاهش تقاضا هم مانع زیاده خواهان نمی شود 

یـادداشــت

وحیدشقاقی
اقتصاددان

تورم اقتصاد ایران از دهه 5۰ هجری شمسی شروع شده است؛ 
در دهه ۴۰ میانگین تورم ۱/۶ درصد بوده است ولی به یکباره تورم 
در دهه 5۰ به ۱۳/5 درصد افزایش یافت. در دهه ۶۰ میانگین تورم 
۱۸/۱ درصد، دهه ۷۰ معادل ۲۴/۴ درصد، دهه ۸۰ معادل ۱۴/۷ 
درصد و دهه 9۰ معادل ۲۴ درصد بوده است. در دهه 9۰ مشابه 
دهه ۷۰ بالاترین میانگین تورم اقتصاد ایران از دهه ۴۰ به بعد ثبت 
شده است، شروع تورم در اقتصاد ایران از دهه 5۰ بوده است، طبق 
نظریه های پولی یکی از مهمترین ریشه های تورم، رشد نقدینگی 
است؛ این در شرایطی بوده که بررسی ریشه های رشد نقدینگی 
نشان می دهد میانگین رشد نقدینگی در دهه ۴۰ معادل ۱۷/۲ 
درصد بوده که در دهه 5۰ این رقم به یکباره به ۳۱/۶ درصد رسیده 
است. ضمن اینکه میانگین رشد نقدینگی در دهه ۶۰ معادل ۱۷/۸ 
درصد، دهه ۷۰ معادل ۲۷/۱ درصد، دهه ۸۰ معادل ۲۸/۲ درصد 
و دهه 9۰ معادل ۲۷/۸ درصد بوده است. این آمار نشان می دهد 
که از دهه 5۰ رشد نقدینگی شتاب گرفته است. بالاترین رشد 
نقدینگی را در دهه 5۰ داشتیم. ضمن اینکه از دهه ۷۰ به بعد نیز 
رشد نقدینگی نسبت به شرایط اقتصاد کشور بالا بوده است. یکی 
از علل تورم بالابودن ضریب فزاینده نقدینگی است، رشد نقدینگی 
در ادبیات اقتصادی برابر است با ضریب فزاینده نقدینگی در رشد 
پایه پولی، به این معنی که اگر یک تومان پول پرقدرت منتشر شود، 
ضرب در ضریب فزاینده می شود و رشد نقدینگی را به همراه دارد؛ 
در دهه ۴۰ ضریب فزاینده نقدینگی ۲/۴ درصد بوده که در دهه 5۰ 
این رقم به ۲/۶ درصد، دهه ۶۰ به ۱/۷ درصد، دهه ۷۰ به ۲/۶ درصد، 
دهه ۸۰ به ۴/۱ درصد و دهه 9۰ به ۶ درصد رسیده است. ضریب 
فزاینده نقدینگی الان ۷/۸ درصد است، این یعنی هر یک تومانی که 
بانک مرکزی در این شرایط چاپ کند، نقدینگی ۷/۸ برابر می شود؛ 
به عبارت دیگر اگر بانک مرکزی یک تومان منتشر کند و پایه پولی 
را بالا ببرد نقدینگی حدودا هشت برابر می شود. ضریب فزاینده در 
سال های اخیر به وضعیت پایه پولی افزایش چشم گیری داشته به 
صورتی که از دهه ۷۰ به بعد بصورت میانگین رشد پایه پولی بالای 
۲۰ درصد بوده است، بنابراین آمار نشان می دهد که یکی از علل 
تورم در اقتصاد ایران، رشد نقدینگی و رشد پایه پولی بوده است که 
در کنار آن ضریب فزاینده نقدینگی نیز نقش بالایی داشته است. به 
همین دلیل خیلی از اقتصاددان ها معتقدند که اگر می خواهیم تورم 
را در اقتصاد ایران کنترل کنیم باید رشد نقدینگی هدفگذاری شده 
و به زیر ۲۰ درصد برسد؛ این هدفگذاری را اتحادیه اروپا هم دارد 
ضمن اینکه بسیاری از کشورها برای رشد نقدینگی در اقتصادشان 
هدفگذاری انجام داده و براساس آن عمل می کنند. در اقتصاد ایران 
با این وضعیت اگر قصد کنترل تورم را داشته باشیم حتما باید رشد 
نقدینگی را به زیر ۲۰ درصد هدفگذاری کنیم، متناسب با این 
هدفگذاری باید ضریب فزاینده و رشد پایه پولی نیز هدفگذاری شود، 
چراکه رشد نقدینگی برابر است با ضریب فزاینده ضرب در رشد پایه 
پولی؛ این نظریه پولیون در اقتصاد است آنها معتقدند رشد قیمت 
کالاها و خدمات در اقتصاد برابر است با رشد نقدینگی منهای رشد 
اقتصادی؛ البته اگر سرعت گردش پول را ثابت در نظر بگیریم. طبق 
نظریه پولیون و با توجه به رشد نقدینگی ۲۷/۸ درصدی در دهه 
9۰ منهای رشد صفر درصدی، باید منتظر تورم ۲۷-۲۸ درصدی 
باشیم؛ این نظریه می گوید رشد نقدینگی منهای رشد اقتصادی برابر 
با رشد قیمت کالاها و خدمات یا همان تورم است. طبق این نظریه 
یا باید رشد نقدینگی را کاهش دهیم یا رشد اقتصادی را بالا ببریم تا 
بتوانیم تورم را مهار کنیم؛ اما در دهه 9۰ رشد اقتصادی صفر درصد 
بوده است و برای اقتصادی که رشد اقتصادی آن صفر درصد است و 
شرایط رکود اقتصادی دارد و طرف عرضه آن با مشکل مواجه است، 
رشد نقدینگی ۲۷-۲۸ درصدی به معنای رشد ۲۷-۲۸ درصدی 
قیمت کالاها و خدمات )تورم( است. ضمن اینکه در دهه 9۰ ضریب 
فزاینده خیلی بالا رفته است و هر ریالی که منتشر شود نقدینگی 

۸ برابر می شود.

»آرمان ملی« گزارش می کند:

نرخ گذاری دستوریِ ارز ؛ تكرار خطا
   نرخ گذاری دستوری سکوی پرش رانتخواران ارزی

ضریب فزاینده نقدینگی به 7/8 درصد رسید

نیــمنگــاه
 احتمال رشد دورقمی اقتصادی 

با رفع تحریم ها
آرمان ملی: رئیس اتاق مشترک بازرگانی ایران و سوئیس اظهار 
داشت: من اعتقاد دارم که اگر بخش خصوصی واکسن وارد کند 
خودش نباید پخش کند بلکه باید در اختیار وزارت بهداشت قرار دهد، 
اینجا باید حس ملی گرایی و نوع دوستی خود را به خوبی نشان دهیم. 
شریف نظام مافی در مورد امکان لغو تحریم ها علیه ایران و تاثیر آن 
بر اقتصاد کشور اظهار کرد: بر اساس اخباری که از وین می رسد، لغو 
تحریم ها وارد یک مرحله جدی شده است. برداشته شدن در مرحله 
اول می تواند ارتباطات بانکی ما را تسهیل کند و نهایتا پول های 
بلوکه شده ایران را آزاد کند. این پول ها می تواند به چرخه صنعت 
و اقتصاد کشور کمک کند. من این خبر را به فال نیک می گیرم و 
فکر می کنم اگر برداشته شدن تحریم ها واقعی باشد، گشایش بسیار 
خوبی در اقتصاد خواهیم داشت و رشد دورقمی در GDP را داشته 
باشیم. وی گفت: البته این موضوع حتما نیاز به راستی آزمایی داریم 
تا شرکت ها و نهادهای بین المللی در ایران کار می کنند بعدا مورد 
مواخذه قرار نگیرند و جریمه نشوند. این موضوع بسیار مهم است 
و مطمئنا شرکت های بین المللی نیز در این مورد حساسیت زیادی 
نشان خواهند داد. هر سرمایه گذاری که بخواهد وارد ایران شود این 
دغدغه را خواهد داشت که در ۲۰۲۴ دولت آمریکا می تواند دوباره 
به طرف جمهوری خواه های افراطی برگردد که فشار حداکثری را 
مدنظر دارند. مافی همچنین اضافه کرد: لایحه ای در سنای آمریکا 
وجود دارد که جمهوری خواهان در پی تصویب هستند، طبق این 
لایحه محدودیت هایی می تواند ایجاد شود که دولت بایدن به هیچ 
عنوان نتواند تحریم ها را لغو کند. یعنی به نوعی تحریم ایران جزوی 
از قانون امریکا شود و هیچ رئیس جمهوری نتواند آنها را لغو کند مگر 
اینکه مجلس سنا به آن رای دهد. خوشبختانه الان جمهوری خواهان 
افراطی برای تصویب این لایحه رای کافی ندارند ولی هیچ دلیلی ندارد 
که در انتخابات بعدی در سنای آمریکا اکثریت نداشته باشند. این خطر 
همیشه برای ما وجود دارد که فقط نیمی از حاکمیت طرف مقابل ما 
برجام را می خواهد و نیمی دیگر بسیار تحت نفوذ دشمنان منطقه ای 
ما هستند. رئیس اتاق مشترک بازرگانی ایران و سوئیس در مورد 
واردات واکسن کرونا توسط بخش خصوصی و انتقادات مطرح شده 
در این مورد گفت: هر شرکتی حتی ماسک فروش هم بتواند واکسن 
وارد کند باید اجازه واردات دهیم، ما از نقطه بحرانی عبور کرده ایم، 
خانواده های ایرانی در حال از دست دادن عزیزانشان هستند، در این 

شرایط من فکر می کنم که باید مجوز واردات داده شود.


